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     Zvony patří k dějinám lidstva už po celá tisíciletí. Jejich 
historie sahá až do starého Sumeru. V královském městě 
Ninive byly objeveny zbytky odlitků, které svědčí o ko-
voliteckém umění dávných Asyřanů. Na zvony vyzváněli 
staří Egypťané, Řekové i Římané. V antickém Římě se 
zvon nevyužíval jenom při náboženských slavnostech, 
ale zvonilo se například i při otevření lázní, při důležitých 
shromážděních lidu nebo svolávání služebnictva. Tehdy 
lidé také věřili tomu, že zvonění zvonů zahání zlé duchy.
     Do křesťanské liturgie se však zvon dostal až po roce 
313 po Kristu. Tehdy začali kněží svolávat věřící k bo-
hoslužbám právě vyzváněním zvonů. Velkou zásluhu na 
tom, že zvony začaly svolávat věřící, měl především sva-
tý Paulín z Noly (zemřel roku 431). V té době v Irsku a 
Británii dokázali mniši zvony již také odlévat. O rozšíření 
zvonů v bohoslužbě se potom zasloužil papež sv. Řehoř. 
Na začátku 7. století bylo dokonce vydáno papežské 
nařízení, aby zvoníci zvonili čtyřikrát ve dne a třikrát v 
noci. Hlahol zvonů samozřejmě nezněl pouze při církev-
ních příležitostech. Zvony se rozezněly i při volbě, koru-
novaci nebo pohřbu panovníka, ale také při velkých po-
žárech, epidemiích, nebo když hrozil vpád cizích vojsk. 
     První zmínka o zvonech u nás se nachází ve sta-
roslověnské legendě o českém knížeti Václavovi, a je  
z roku 940. “Když nastalo jitro, zvonili na jitřní,” píše se  

v této legendě. Za prvních Přemyslovců bylo tedy uží-
vání zvonů k církevním účelům zcela běžné i v Čechách. 
Byly to ale ještě docela malé zvonky. Ty velké přišly te-
prve v období vrcholné gotiky. Nejstarší u nás dochova-
ný zvon pochází z roku 1322 ze zbořeného klášterního 
kostela v Benešově. Na Moravě je nejstarší tzv. Joštův 
zvon na zvonici u svatého Tomáše v Brně, který byl odlit 
v roce 1393. 
     O Svatém týdnu se zvony ozvaly naposledy na Ze-
lený čtvrtek. Pak, stejně jako všechny ostatní zvony na 
kostelních věžích, zvonicích a kapličkách, utichly. A tak 
je tomu i dodnes. Na Zelený čtvrtek, kdy církev slaví po-
slední večeři Páně a ustanovení eucharistie, přestáva-
jí zvonit zvony (podle lidové tradice zvony „odlétají do 
Říma”), a procházení obcí s hrkačkami zvony „nahrazuje”. 
Zvuk hrkaček zároveň oznamuje nejtěžší Ježíšovy chví-
le: jeho osamělost v Getsemanské zahradě, soud před 
Pilátem, křížovou cestu a ukřižování. Hrkat se chodí až 
do Bílé soboty, kdy Ježíš leží v hrobě. Po západu slunce 
slaví církev vigilii Zmrtvýchvstání. Začínají slavně zvonit 
zvony, které radostně oznamují, že Ježíš jako první z lidí 
vstal z mrtvých.  

Požehnané a milostiplné svátky velikonoční Vám přeje P. 
Petr Havlát..

Velikonoční zvony
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 Než vás seznámím v jaké fázi se nachází vý-
stavba obecních (sociálních) bytů na místě bývalé soko-
lovny, tak bych rád připomenul , jak celý projekt vznikl.
 Sokolovnu koupila obec v roce 2004 od 
správce konkurzní podstaty Zemědělského družstva 
Rudé armády. Důvodem koupě byla vhodnost lokali-
ty pro občanskou výstavbu. Původním záměrem bylo 
vybudovat zde dům pro seniory, aby starší obyvatelé 
obce nemuseli odcházet do podobných zařízení v okolí. 
Vzhledem ke splátkám úvěru poskytnutého na výstav-
bu splaškové kanalizace a ČOV a nutnosti  řešit opravy 
místních komunikací, neměla obec dostatek finančních 
prostředků na výstavbu domu pro seniory z vlastních 
zdrojů a stát na tento druh výstavby neposkytoval do-
tace.  Sokolovna postupně zchátrala až do stavu, kdy 
bylo nutné začít celou situaci řešit. Zastupitelstvo obce 
tedy schválilo zadání vypracování projektové doku-
mentace na výstavbu sociálních bytů, jejichž výstavbu 
stát dotačně podporuje. Po téměř dvou letech příprav, 
které ještě komplikovaly různá omezení způsobená 
pandemií Covid-19, se podařilo záměr dotáhnout až  
k výběrovému řízení na dodavatele. Výběrového řízení 
se mohou účastnit stavební firmy, které splní kvalifi-
kační podmínky a jediným, zákonem daným kritéri-
em výběru je výše nabídkové ceny. V našem případě 
nejnižší nabídku podala firma Kaiserbau, s.r.o. z Brna, 
která se zavázala realizovat stavbu do konce roku 2021 
za cenu 11 589 158,-Kč s DPH.  Před rokem byla pů-
vodní budova sokolovny zbourána a začaly práce na 
stavbě nového objektu bytového domu s šesti byty. 
Průběh prací byl zpomalován dlouhými dodacími lhůta-
mi stavebního materiálu a proticovidovými opatřeními.  
Z tohoto důvodu bylo vyřízeno u poskytovatele dotace 
prodloužení termínu dokončení stavby do konce května 
2022. Před koncem roku 2021 vznesl dodavatel stavby 
požadavek na zvýšení ceny zakázky z důvodu zdražo-
vání stavebního materiálu. Mělo se jednat o navýšení 
30-40% z celkové ceny, tedy o 3-4 miliony korun. Ze 
strany obce bylo po dodavateli požadováno doložení 
skutečných nákladů. To však dodavatel odmítl. Nesou-
hlasil ani s navrženým navýšením celkové ceny o 1,2 
milionu korun. Z tohoto důvodu byly práce zastaveny a 
následně byla podepsána dohoda o ukončení smlouvy  
o dílo. V současné době probíhá na stavbě odstra-
ňování vad a nedodělků tak, aby mohla obec roze-

stavěnou budovu převzít. Další postup projednalo 
zastupitelstvo obce na svém posledním zasedání.  
S ohledem na vysoké úrokové sazby půjček, narůstající 
inflaci a ceny stavebních materiálů bylo rozhodnuto, 
že stavba bude dočasně zastavena. Úvěr, který jsme 
doposud vyčerpaly ve výši 4,6 milionu korun, byl jed-
norázově splacen z finanční rezervy obce. Tímto opat-
řením předejdeme splácení vysokých úroků z úvěru  
i znehodnocení vlastních finančních prostředků inflací. 
Čerpání původní dotace na výstavbu sociálních bytů je 
za současné situace bezpředmětné. Je předpoklad, že 
ministerstvo financí vypíše dotaci na výstavbu a dokon-
čení obecních bytů, o kterou bychom požádali. Pokud 
by se tak nestalo, budou práce na dostavbě pokračovat 
dle finančních možností obce. Dodavatel stavby, firma 
Kaiserbau, nás svým jednáním dostala do složité situa-
ce. A můžeme se jen dohadovat, proč tak přemrštěný 
požadavek na navýšení ceny stavby byl vznesen až  
v prosinci, přestože ceny stavebních materiálů rostly 
celý rok. Osobně se domnívám, že chtěli obec vzhledem 
k blížícímu se termínu ukončení stavby a s tím souvise-
jícím čerpání dotace, přinutit přistoupit na nesmyslné 
zdražení zakázky. Bohužel nejsme jediný takový pří-
pad. Obcí, které se dostaly do podobné situace je více  
a další budou přibývat. Jedním z důvodů, proč se tak 
děje, je nastavení zákona o výběrovém řízení. Jediným 
kritériem výběru dodavatele je pouze nabídková cena. 
A jak všichni víme, to nejlevnější nebývá i nejlepší. Přes 
všechny komplikace bude stavba bytového domu do-
končena. Jen to bude trvat déle než jsme plánovali.

 
Marcel Slezák, starosta obce

Veselé velikonoce a spoustu elánu do dalších jarních  
dní Vám přejí starosta, místostarosta, zastupitelé  
a zaměstnanci obce.

STAROSTI STAROSTY

Sociální bydlení – sokolovna
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Mateřská a základní škola

Začátkem nového kalendářního roku pro předškol-
ní děti a jejich rodiče začaly Edukativně stimulační 
skupinky, které hravou formou rozvíjí schopnosti  
a dovednosti důležité pro zvládání budoucího čtení, 
psaní a počítání. 

Konec zimy je neodmyslitelně spojen s karnevalem. 
Proto jsme letos v naší školce jeden připravili ve 
spolupráci s divadlem Koráb. Naše školka se zapl-
nila spoustou pohádkových postav. Plnění různých 
úkolů při soutěžích nedělalo nikomu problém. Kar-
neval si všichni užili.

Přivolání jara jsme si obzvlášť užili. Žabičky a Motýl-
ci vynesli z MŠ Moranu. Na břehu řeky jsme se se-
tkali se Sovičkami. Společně jsme se rozloučili se 

zimou, Moraně zazpívali a zarecitovali básničky  
a poslali ji po vodě pryč. Abychom si příchod jara 
pojistili, vymetali jsme poslední kousky zimy kouzel-
ným koštětem, které nazdobily Sovičky.

V březnu třída Žabiček podnikla výpravu do Hlinku. 
Děti za dopoledne ušly téměř 6,5 km. V lese hrály 
hry, poznávaly jarní květiny a na předem připravené 
karty sbíraly, co je cestou zaujalo.

Další březnovou akcí bylo divadlo Kejkle s pohád-
kou O Šípkové Růžence. Děti pomohly princi zru-
šit kletbu, a jak to v pohádkách bývá, vše skončilo 
dobře.

Velikonoce máme za dveřmi, a proto jsme se vrhli 
na velikonoční tvoření. Sázíme osení, barvíme vajíč-
ka, vyrábíme kuřátka.

Začátkem května nás navštíví výukový program 
Pochop přírodu s liškou Coco. Děti si budou moci 
lišku pohladit, pohrát si s ní a něco se o ní dozvědět.

Co všechny děti potěší je i plánovaný výlet do zoo-
logické zahrady.

Přejeme všem radostné jaro, kolektiv MŠ.

Mateřská škola
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Mateřská a základní škola

Zápis do základní školy Zápis do mateřské školy

Život v základní škole

Vlastivědně – přírodovědná exkurze

Zápis do 1. třídy pro školní rok 2022–2023 je  
v základní škole stanoven na 13. dubna 2022. 

Týká se dětí narozených v době od 1. 9. 2015 do  
31. 8. 2016 a žáků s odkladem školní docházky. 

Výsledky zápisu v termínu uzávěrky Radničních  
listů ještě nejsou známy. 

Zápis dětí pro školní rok 2022–2023 proběhne 
dne 11. května 2022 od 14.00 do 16.00 hodin  
v budově mateřské školy. Potřebné dokumenty, 
upřesňující informace a kritéria pro přijímání dětí 
jsou zveřejněna na webových stránkách školy. 
Upozorňujeme všechny rodiče, kteří plánují umístit 
svoje dítě v mateřské škole kdykoliv v průběhu příš-
tího školního roku, že je nutné zapsat dítě již v této 
době.  V případě, že se zákonným zástupcům termín 
zápisu ze závažných důvodů nehodí, je možné si ve 
škole domluvit termín náhradní.

V tomto školním roce jsme byli v podzimních 
měsících ještě ovlivněni opatřeními spojenými  
s onemocněním Covid 19. Ještě do února letoš-
ního roku v některých třídách probíhala hybridní 
výuka, tedy kombinace prezenční a on-line výuky 
pro děti v karanténách. V březnu to byly právě 
dva roky, kdy jsme museli poprvé zavřít školu. 
Jak pedagogové, tak žáci i rodiče jsme vpluli do 
naprosto neznámých vod. Distanční výuka, co to 
je? Co s tím? Jak to nejlépe uchopit, jak ji vést?  
Nic z toho nás nikdy nikdo neučil. Vše jsme se 
učili tak nějak „za pochodu“. Jsem přesvědčena, 
že všichni pedagogové naší školy se toho zhostili 
výborně. Za to jim ode mě a já věřím, že nejen ode 
mě, patří velký dík. 
Přesně v den, kdy jsme ve školách směli odložit 

roušky, jsme se setkali s další neznámou. Jak zařa-
dit děti s odlišným vyučovacím jazykem, z jiného 
vzdělávacího systému, do naší školy? Pedagogové 
si ještě nestihli oddychnout po náročném období, 
v němž celkem dlouhou dobu plnili mnoho po-
vinností nad rámec běžné pracovní náplně a při-
šla další, nová, pro nás neznámá situace. Je nám 
všem jasné, že tato situace je náročná především 
pro tyto děti v neznámém prostředí, v neznámém 
jazykovém prostředí.  Ve škole máme nyní zařaze-
no šest žáků ve druhém až pátém ročníku, jedno 
dítě v mateřské škole. Žáci v základní škole mají 
první dvě hodiny distanční výuku ve svém rod-
ném jazyce a další hodiny se účastní výuky naší. 

Marcela Klatovská

V pátek 7. 1. 2022 vyrazili páťáci na Vlas-
tivědně – přírodovědnou exkurzi do Brna. 
Po shlédnutí programu v Hvězdárně  
a planetáriu na Kraví hoře na téma vesmír 
si prohlédli centrum města. Obdivovali Ná-
městí Svobody s orlojem, Starou radnici  
s věžičkou, krokodýlem i brněnským kolem, 
Zelný trh, vystoupali i ke Katedrále Petra  
a Pavla. Na závěr prohlídky centra města je 
čekalo překvapení – návštěva Magistrátu 
města Brna. Prohlédli si zasedací místnost, 
reprezentační prostory a nahlédli i do kan-
celáře paní primátorky.  
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Mateřská a základní škola

V lednu nás navštívila bývalá žákyně naší školy, nyní 
scénáristka Markéta Sára Valnohová. Dětem před-
stavila, co to vlastně scénář je, k čemu slouží a jak se 
s ním dále pracuje. 
Děti si ve skupinkách vyzkoušely vytvoření vlast-
ního příběhu, který si následně zahrály. Děti se se-
známily s její knihou Alenka v říši GIFů, která vznikla 
v návaznosti na vydaný scénář.

Během měsíce března měli možnost školáci zajít do 
,,Pohádkového lesa“, kde na ně čekalo 23 úkolů od 
poznání pohádek, přes různé šifry. 
Úkoly byly rozděleny podle ročníků a poslední ter-
mín odevzdání odpovědí byl 1. dubna. Na děti, které 
Pohádkový les absolvovaly, čeká ve škole odměna.

Ve středu 30. března navštívila naši školu paní  
spisovatelka Klára Smolíková. U dětí podněcovala  
a rozvíjela tvůrčí schopnosti a pod jejím vedením si 
napsali vlastní příběh. 
Po aktivní besedě proběhlo seznámení s knihami 
Kláry Smolíkové a následovala diskuze nad nimi, do 
které se zapojovali nejen žáci, ale i pedagogové.

Ve dnech 10. – 14. ledna se děti zúčastnily lyžařské-
ho výcviku v Němčičkách. Byly rozděleny do skupinek  
a přiděleny instruktorům, kteří se dětem věnovali. Žáci 
si kurz užili i přes občasné neduhy a dostali základy, na 
kterých mohou stavět při dalším lyžování. 

Projekt k mediální výchově 

Pohádkový les

Beseda a workshop se spisovatelkou

Lyžařský výcvik
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SKAUTI

Skautský rok 2021/2022

Skautský web

Den zamyšlení 2022

Sklad táborového vybavení

Na začátku každého roku vybíráme registrační 
poplatky od všech členů oddílu. Tyhle poplatky 
jsou následně využity na činnost oddílu, nákup 
pomůcek a provoz klubovny. Od roku 2009, kdy 
vznikl samostatný oddíl v Uherčicích jsme největ-
ší počet členů evidovali v roce 2014 (50 členů). 
Od toho roku počty členů různě klesaly a zase 
stoupaly, ale hranici 50 členů jsme nikdy nepo-
kořili. Až letos. Po registraci v letošním roce náš 
oddíl eviduje dokonce nový rekordní počet členů, 
a to rovnou 60. 
Velkou zásluhu na našem novém rekordu má sil-
ná základna benjamínků (dětí předškolního věku). 
Benjamínky v oddíle máme od roku 2019, kdy se 
stali neodmyslitelnou součástí naší činnosti. 

Skautský web máme již pár let, ale nikdy se nám nedařilo udržovat ho aktuální. Letos se nám poved-
lo všechny potřebné informace doplnit, a tak se můžete těšit na aktuální informace a blížící se akce.  
V sekci „fotogalerie“ najdete fotky ze všech skautských akcí, které v minulosti proběhly. Budeme rádi 
když web navštívíte. Stránky najdete pod následujícím odkazem: https://kolbiza.junakvranovice.cz/. 

Každoročně na výročí narození našich zakladatelů 
(22.2.) slavíme celosvětový Den zamyšlení. Tento 
den je vždy věnovaný určité světové problema-
tice. Letošním tématem byla ochrana životního 
prostředí. 
Chlapecký den zamyšlení se letos konal v Uher-
čicích, a to pro všechny kluky z celého stře-
diska. Zázemí pro tuhle akci nám poskytnul  
Ondra Kušnier a my se tak mohli schovat před 
chladným počasím ve sportovní hale. Kluci měli 
možnost se dozvědět více o nedostatku vody  
v Africe a způsobech šetření, problematice vyhy-

nutí některých živočišných druhů, nebo třídění 
odpadu. 
Den zamyšlení pro holky letos pořádaly členky 
našeho střediska z Vranovic. Starší holky měly 
program zaměřený na rovnoprávnost žen a mužů 
a ty mladší se zaměřily na sbírání a správné třídění 
odpadků. Celý koncept tohoto dne má dětem při-
blížit a pomoct lépe pochopit problémy dnešní-
ho světa. Zároveň se mohou naučit něco nového  
a samy začít dělat malé krůčky k lepším zítřkům.  

Naše středisko je složené z dalších oddílů v okol-
ních vesnicích. Během letošního roku se naše 
středisko bude dělit na měnší střediska. Středisko 
Vranovice pořádá již několik let skautské tábory 
a vlastní táborové vybavení, které je momentálně 
uskladněné ve skladu v Pohořelicích. 
Pohořelický oddíl se od Vranovického střediska 
bude oddělovat, a tak hledáme nový sklad tábo-
rového vybavení. Mělo by se jednat o větší suchý 
prostor pokud možno bez přítomnosti dřevokaz-
ného hmyzu. 

Proto se na Vás v tuto chvíli obracíme s prosbou. 
Pokud máte k dispozici prostory, které jste ochot-
ni k tomuto účelu pronajmout, dejte nám, prosím, 
vědět. 
Kontaktní informace naleznete na webových 
stránkách (https://kolbiza.junakvranovice.cz/). 

Za každou nabídku budeme vděční. 
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 V letošním roce to bude 200 let, co byla 
postavena škola, a 140 let, co byla dokončena její 
přístavba. Alespoň tak to najdeme zapsáno ve školní 
matrice.
Původní školička se nacházela na čp. 24 mezi domy 
čp. 23 a čp. 25. Přízemní budova se skládala z jedné 
třídy a bytu pro učitele. Její existence se datuje již 
v roce 1775, lze se však domnívat, že škola na ne-
doloženém místě fungovala již dříve. O tom svědčí 
i zápis o požárech v Uherčicích, kdy v roce 1663 
při vpádu tureckých oddílů na Moravu shořely celé 
Uherčice včetně školy. Později obec školu prodala  
a na jejím místě vznikly dva domky čp. 169  
a čp. 192. Nyní zde stojí obytný dům čp. 192.
 V tehdejší době nebyla školní výuka nijak 
organizovaná, většina společnosti byla negramot-
ná, výjimku tvořila šlechta a duchovenstvo. Pevný 
řád ve školní výuce přinesl až Všeobecný školní řád 
vydaný 6. prosince 1774, na jehož tvorbě se podílel 
augustiniánský opat v Zaháni Johann  Ignaz Felbi-
ger. Chlapci a dívky navštěvovali školu od šesti do 
dvanácti let a naučili se číst, psát a počítat (tzv. tri-
vium). Školní docházka trvala šest let. Triviální školy 
vznikaly v každé farnosti, jejich správu vykonávali 
faráři, v děkanství děkani. Na triviálních školách se 
vyučovalo v příslušném národním jazyku. Mimoto 
byly zřizovány ve větších městech školy veřejné,  
v zemských městech jako byla Vídeň, Praha a Brno 
školy hlavní. Na těchto školách byla vyučovacím 
jazykem němčina. V roce 1787 byl zřízen úřad kraj-
ských komisařů, kteří pečovali o rozvoj obecného 
školství. Tereziánský školní zákon byl zaveden jako 
jeden z prvních v Evropě a platil s některými obmě-
nami až do 70. let 19. století.
 Školička nepostačovala velkému počtu 
dětí, a proto byla v roce 1822 postavena nová škola 
vedle čp. 22 na místě zrušeného hřbitova, který se 
nacházel uprostřed vesnice kolem starého kostela. 
V jednopatrové budově v přízemí se nacházel byt 
učitele a kabinet pro školní pomůcky, v prvním po-
schodí pak třída pro výuku žáků. Nad vchodem do 
školy byl umístěný český nápis Škola a německý 
Schulhaus. Školní docházka byla nepovinná a trvala 
šest let. Pro velký počet dětí se vyučovalo dopo-
ledne i odpoledne. Žáci do devíti let navštěvovali 
školu odpoledne, starší žáci od devíti do dvanácti 
let dopoledne. Školní docházka byla ukončena ve 

12 letech. V nové škole vyučoval jako první Martin 
Teiner ze Židlochovic, který působil v Uherčicích od 
roku 1813 do roku 1840, tedy plných 27 let. Mimo 
výuku ve škole patřila k povinnostem učitele i hra 
na varhany a zpěv pří církevních obřadech.
 Od školního roku 1870/1871 začal pla-
tit nový říšský zákon sestavený podle Hasnerovy 
reformy (Leopold Hasner von Artha byl tehdejší 
rakouský ministr kultu a vyučování) vydaný 14. 
května 1869. Podle něj začaly vznikat v každém 
politickém okrese alespoň po jedné měšťanské 
škole. Školní docházka trvala osm let a byla povin-
ná, školní osnovy platily stejně pro chlapce i dívky. 
Vedle ručních prací pro dívky se vyučovaly i ruční 
práce pro chlapce. Nově byl zaveden povinně tě-
locvik i pro dívky, ale pod tlakem veřejnosti se stal 
tento předmět nepovinným. Vznikaly odborné školy 
a učitelské ústavy. Tento zákon až na malé dodatky 
platil až do roku 1948.
 Podle nového zákona začal v Uherčicích 
jako první vyučovat nadučitel Jan Gajda, rodák  
z Podivína, který působil na uherčické škole od roku 
1870 do roku 1882. První ženou, která vyučova-
la na uherčické škole ruční práce, se stala učitelka 
Antonie Kovářová.
Jedna třída však nestačila velkému počtu žáků, 
a proto obec přikročila k dalšímu rozšíření ško-
ly. Plány na rozšíření školy dokončil židlochovic-
ký stavitel Karel Reim v březnu roku 1874 a ještě 
téhož roku je schválilo C. k. okresní hejtmanství  
v Hustopečích. Se stavebními pracemi se započa-
lo hned příštího roku. Přízemí školy zůstalo beze 
změny, v prvním patře vznikla nová třída. Náhrad-
ní vyučování se konalo na radnici v prvním patře  
v místnosti nazývané „Nad žudrem“. 
Koncem osmdesátých let 19. století byl kostel stojící 
vedle školy v tak chatrném stavu, že nebylo mož-
né zajistit bezpečnost věřících při bohoslužbách.  
O jeho bytí a nebytí se dlouho jednalo, nakonec 
však kolem roku 1890 došlo k jeho demolici. Proto-
že ani dvě třídy ve vedlejší škole nestačily pojmout 
narůstající počet žáků, rozhodlo obecní předsta-
venstvo, aby na uvolněném místě po rozebraném 
kostele byla přistavěna k původní škole nová školní 
budova. 
V roce 1891 byl vypracován inženýrem Vašíčkem 
projekt na přístavbu školy na uvolněném místě po 

Dvě významná výročí uherčické školy
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zbořeném kostele. Jednalo se o jednopatrovou 
budovu se dvěma třídami, která by navazovala na 
původní školu. Do projektu byla zahrnuta i výstav-
ba další třídy umístěné na místě tehdy stojící věže 
kostela, výstavba však nebyla nikdy realizovaná. 
(Stará věž bývalého kostela byla demolována až  
v roce 1965.) Projekt na přístavbu školy schválilo 
C. k. okresní hejtmanství v Hustopečích 27. ledna 
1892 a ještě téhož roku zjara se začalo s výstav-
bou. Rozpočet ve výši 12 000 zlatých na výstavbu 
dvoutřídní obecné školy vypracoval inženýr Josef 
Kosch, který byl zároveň pověřen vrchním dozorem.
 Již v březnu roku 1892 se začaly konat 
první stavební práce. Organizační práce a dohled 
na staveništi byl svěřen mlynáři Františkovi Skou-
pilovi, který zastával funkci radního a pokladníka.  
jeho pečlivých deníků se dovídáme o dovozu cihel, 
střešní krytiny, dlaždic, vápna a cementu. Stavební 
materiál byl dovážen z Mikulova, popických a husto-
pečských cihelen. František Skoupil vedl korespon-
denci s inženýrem Koschem, dodavateli, urgoval 
dodání stavebního materiálu.
Přístavby školy se ujal zednický mistr Jan Krejčí  
z Blučiny, který se s sebou přivedl deset zedníků, 
jednoho pokrývače a čtyři nádeníky. 

Pomocné práce vykonávali uherčičtí občané Fran-
tišek Mašek, Tomáš a Julie Orlíkovi a romské ženy 
Anna, Aloisie, Marie, Josefina a Terezie Malíkovy.
Stavební komise ve složení inženýr Josef Kosch, 
mlynář František Skoupil a zednický mistr Jan Krejčí 
se sešla 26. srpna 1892, aby posoudila dokonče-
né zednické práce na přístavbě školy, opravy staré 
školy a stavbu opěrné zdi mezi školou a domem čp. 
23. Celkové náklady na stavební práce činily 6 362 
zlatých 40 krejcarů. 
Po dokončení zednických a pokrývačských prací na-
stoupili malíři, natěrači, zámečníci, stolaři, klempíři 
a sklenáři, aby provedli vnitřní úpravu školy.
1. září 1892 tak byl ve všech třídách zahájen nový 
školní rok. Musíme obdivovat výkony tehdejších 
řemeslníků, kteří dokázali s minimem techniky do-
končit jednopatrovou budovu školy během šesti 
měsíců.
V roce 1995 při opravě střechy byl na půdě školy 
nalezený leštěný kámen o rozměrech cca 60x80 cm 
o váze asi 10 kg s nápisem „ Vystavena nákladem 
obce v roku 1892 za slavného panování J. V. císaře 
a krále Františka Josefa I.“ 

Připravila: Marie Mlatečková

Diamantová svatba
V lednu letošního roku oslavili krásné životní ju-
bileum - Diamantovou svatbu - manželé Josefa a 
Eduard Nevědělovi. Mezi gratulanty nechyběli ani 
zástupci Obce a Sboru pro občanské záležitosti, 
kteří manželům přišli  popřát a  přinesli malou po-
zornost. I my oběma manželům přejeme do dalších 
společných let hodně spokojenosti, pevného zdraví 
a dobré nálady.

Devadesátníci
Začátek letošního roku byl významný i pro další 
dva jubilanty a to pro paní Františku Vetrovu, kte-
rá oslavila v lednu své 91. narozeniny a pro pana 
Josefa Štěrbu, který  v březnu rovněž oslavil 91 let 
svého života. Oběma jubilantům přišli samozřejmě 
poblahopřát i zástupci Obce a Sboru pro občanské 
záležitosti a při skleničce zavzpomínali na “staré 
dobré časy...” 

Za nás za všechny bychom jim také chtěli po-
přát především pevné zdraví, stále dobrou náladu  
a hodně životního optimismu.
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NAROZENÍ:

VZPOMÍNÁME!

ZEMŘELI:

Rodičům i prarodičům
GRATULUJEME!

Vojtěch Rohrer
Matěj Prašivka

Životní jubilea

Blahopřejeme všem jubilantům!

LEDEN
91 let paní Vetrová Františka
89 let paní Heřmanská Helena
79 let paní Komínková Marie
78 let paní Machová Jana
77 let paní Hančkrová Drahomíra
77 let pan Bartl Jan
76 let paní Hribová Jana
76 let pan Smejkalová Libuše
75 let pan Frőhlich Stanislav
74 let paní Schardová Jana
72 let paní Hiršová Věra
72 let pan Schwarz Miroslav
72 let paní Schwarzová Jiřina
70 let pan Urbánek Josef 
69 let paní Bartlová Marie
69 let pan Mahovský Jaroslav
69 let paní Fialová Františka
68 let pan Budín Karel
67 let pan Bednář František
67 let paní Langová Zdeňka
66 let pan Rohrer Ladislav
66 let paní Marie Halodová
65 let pan Kykrych Jaroslav
65 let paní Bednářová Ludmila
64 let pan Dubš František
62 let paní Schwarzová Jana
62 let pan Budín Jiří
62 let pan Chválek Ladislav  
61 let paní Fleková Dana
60 let paní Dubšová Dagmar
60 let paní Pospíšilová Dana
60 let paní Fröhlichová Božena

ÚNOR
88 let paní Klimešová Stanislava
83 let paní Nečasová Františka

81 let paní Dolíhalová Věroslava
79 let pan Fiala Miroslav
79 let paní Frőhlichová Růžena
77 let paní Polívková Růžena
74 let pan Helma Josef
74 let pan Tučka Svatopluk
74 let paní Rotterová Stanislava
73 let pan Furch Jiří
71 let paní Schwarzová Jiřina
69 let paní Furchová Růžena
68 let paní Dubšová Dana 
66 let paní Rohrerová Miloslava
65 let pan Urbánek Jan
65 let pan Studýnka Jiří
63 let pan Furch Jan
63 let paní Müllerová Milada
62 let paní Budínová Stanislava
61 let pan Šťastný Zdeněk
60 let pan Budín Miloš
60 let pan Staňka Bedřich

BŘEZEN
91 let pan Štěrba Josef
84 let paní Urbánková Jiřina
81 let paní Bártová Jana
80 let paní Prchalová Marie
75 let paní Příhodová Marcela
75 let paní Mahovská Anna
73 let paní Rohrerová Ludmila
73 let pan Furch Jiří
70 let paní Rohrerová Vojtěška
67 let pan Jatel Miroslav
67 let pan Vetr Jaroslav
67 let paní Smetanová Vlasta
65 let pan Smekal František
62 let paní Studýnková Libuše
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Zelený čtvrtek
steakové specialitky Jirky Janíčka 
+ vynikající zelený speciál od stryca Dudáka 
+ večerní posezení u kytár 
Sobota + Neděle
velikonoční burgery
+ vypečená nabídka neburger dobrot
+ další pivní speciály
Pondělí
pohodově pootevřeno

VYHŘÍVANÁ
ZAHRÁDKA

dezerty od 
#kristy peče

nový vinný list od 
#vinařství Schwarzava
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